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ÉVKÖZI 30. VASÁRNAP                             A év             1– 4 oldal 

 

Olv.: Kiv 22,20-26 – 1Tessz 1,5c 10 – Mt 22,34-40 

A főparancs 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

A kereszténység a szeretet vallása! 

 

Kedves Testvérek! Minden alkalommal a szentmise kezdetekor a szeretet erejére, hatalmára 
hivatkozunk abban az értelemben, hogy a szeretet képes egyesíteni bennünket, képes 
közösséget formálni belőlünk! Sokszor vitatkozunk talán mi, hívőemberek is: Megvalósítható 
a szeretet? Lehet parancsolni a szeretetet? Szeresd az Istent, szeresd a másik embert! Csak a 

hitetlenek tehetik fel ezeket a kérdéseket, mert amikor az istenszeretet és az emberszeretet 
parancsáról van szó, akkor kapcsolatra hivatkozunk, kapcsolat esetében pedig ez minden 

további nélkül lehetséges! Ma különösképpen is értelmezni kell magunk számára:  
 

Mit jelent az, 

 hogy a kereszténység a szeretet vallása? 

 

Itt van egy másik eszmei rendszer, az iszlám, az a kard vallása! Amikor a szeretet vallásáról 
beszélünk, akkor mi is felsorakoztathatunk tévedéseket, bűnöket is. Amikor az iszlám ilyen 
eszmeiségét hangsúlyozzuk, akkor ott is észre kell vennünk a szeretet megnyilatkozásait. A 
mai vasárnapon szeretnénk értelmezni a magunk számára: 
 

Mit jelent az,  

hogy parancsban kapjuk 

az istenszeretetet és az emberszeretetet? 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Bátorság kell ahhoz, hogy az ember ebbe a titokba, a szeretet titkába 
belebocsátkozzon! Egyrészt oly sokszor hivatkozunk a szeretetre és oly sokan vannak, akik 
azt mondják, hogy csak kimondott szó! Másrészt azzal szembesülünk, hogy milyen nehéz is 
szeretni! A zsidóknak több mint 500 törvényük volt. Amikor ezt a hamis kérdést föltették 
Jézusnak, - Mester, melyik a legfőbb parancs a törvényben? - akkor a sok-sok előírást, 
törvényt akarták Jézussal szembesíteni. Kapták azt a választ, amit az előbb hallottunk. 
 

Mi most nem a filozófusok, pszichológusok gondolkodásával szeretnénk közelíteni a kérdés 
felé, hanem a Bibliát kell a kezünkbe venni. Nagyon érdekes felismerésekre juthatunk ezzel a 

nagy igazsággal kapcsolatosan! Mindenek előtt mondom, hogy a Bibliában az imperativust 
(parancsoló mód) mindig megelőzi az indicativus. (jelentő mód) Amikor mi ma a szeretet 
imperativusával (parancsoló mód) akarunk foglalkozni, akkor ehhez szükség van arra, hogy a 

szeretet indicativusával, (jelentő mód) jól szembesüljünk. 
 

Jézus beszél arról, hogy milyen az Isten szeretete! - Jézus azt mondja: Nekünk embereknek 
ugyan nem lenne bátorságunk ilyen parancsolatképpen válaszolni az Isten szeretetére, 
ilyeneket mondunk: megpróbáljuk, igyekszünk…. Amit Jézus mond a saját életére utalva a 
felebaráti szeretet parancsáról, ott is mindig óvatoskodunk, igyekszünk…. 
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Ha a bibliai világot vesszük, 
akkor minden szeretetben ott van az öröm is 

és minden szeretetben ott van az áldozat is. 
 

Öröm  
Mondhatnám, földhözragadt kérdéssel próbálom ezt igazolni. Olvassuk a Bibliában, hogy 
Izsák szerette a vadat úgy, ahogy azt Ézsau készítette el. Szólt a fiának Ézsaunak, hogy 
készítsen neki vadat, olyant és úgy, ahogy azt ő tudja elkészíteni. Öröm, nagyon 
földhözragadt öröm, de erről az asszonyok tudnának beszélni, hogy mit jelent ez a gesztus. 
 

Áldozat   
Minden szeretetben ott van az áldozat is. Ha teljesítünk valamit, akkor csak azt tudjuk tenni, 
ott van az áldozat, hogy akkor azt, meg azt, meg azt nem tudjuk tenni. Amikor valamit, vagy 

valakit szeretünk, ami az örömünket jelenti, az kizár másokat!  Emberi kapcsolatainkban is 
áldozatot jelent, mert leszűkít, egyetlen irányba fordítja figyelmünket. 
 

Isten szeretete 
A Biblia azt mondja, hogy Isten úgy szeret bennünket, ahogy az anya szereti a gyermekét! 

Gondoskodik róla! Ezt azzal lehet legegyszerűbben kifejezni: Jó, hogy vagy! Minden anya 

valamiképpen ezt éli át, amikor gyermekét a kezében tartja! Jó, hogy vagy! Milyen vallomás 
az élet mellett! Milyen jó lenne, ha ennek az üzenete sokkal élőbben lenne jelen a 
világunkban! Sok probléma és baj távol lenne tőlünk! 
 

Azt halljuk, Isten bevezeti az ő népét a tejjel, mézzel folyó Kánaánba. A zsidók ebben az 
isteni ajándékban megvallották, hogy nem emberi magatartásról van szó, hanem Isten az, aki 
mindezt teszi! Tejjel, mézzel folyó Kánaán! A tej az első megnyilatkozás az élet felé! Annyit 
hallunk szakmai kérdésekben is arról, hogy az anyatej mindennél fontosabb a csecsemő 
számára. Az első ajándék az élet felé, a világba érkezett csecsemő felé! Azt is jelenti: 
Akarom, hogy élj! A méz, az édesség, édes az élet, jó élni! Ez is beletartozik! 
 

Próbáljunk kicsit közelebb jönni a direkt tanításhoz. Az Isten szeretete Isten jóságában 
rejtőzködik! Isten nem rohan le bennünket a szeretetével! Az Isten szeretete a zsidók 
világában úgy van jelen az ő népe felé, ahogy a hajnali derengésben a nap! Így is 
mondhatnám: ez a hajnalok csodája! Még sötét van, de már ott van a nap és hamarosan fölkel. 
Valahogy ilyen rejtőzködő módon van jelen az Isten gondoskodó szeretete az ő népe iránt! De 
amikor lépni kell, akkor az Isten lép! Isten szeretete ilyen az ő népe felé! 

 

Jézus Krisztus elhozza nekünk az új világot, az Újszövetséget! Jézus Krisztus a felkelő nap! 

Mindig ez jutott eszembe, amikor az István, a Király drámát láttuk, hallottuk: Felkelt a 
Napunk! Krisztus a mi Urunk! Ismerős sokaknak! Ahhoz, hogy eljussunk a parancsolatig, 
azon kell elgondolkodni, hogy milyen az Isten szeretete! Jézus ezt bemutatja! Isten úgy 
szeret bennünket, mint anya a gyermekét! Azt is lehet mondani, Isten sajátos módon szeret 
bennünket, kicsit követhetetlenül, mert  
 

Isten fölkelti napját jókra és gonoszokra egyaránt! 

Micsoda másfajta gondolkodás, mint a mienk! 

 

Isten meg akar nekünk bocsátani, mert nagyon jól tudja, – az elmúlt hetekben beszélgettünk 
erről itt a templomban - hogy legnagyobb bajban az van, aki rosszat tesz! Istennek gondja az, 

hogy megszabadítson ettől a gondunktól bennünket!  
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Isten meg akar bocsátani nekünk és várja, 
hogy megtehesse ezt!  

 

Isten számon tartja az életünket! 
Minden szál hajatok számon van tartva,  
mert ti sokkal többet értek  
a virágoknál, a madaraknál, a verebeknél!  
Istennek gondja van rátok, beszél erről Jézus!  

 

Jézus maga a cselekedeteivel vállalja mindazt, ami ránézve terhet is jelent. 
Jézus ki akarja nyilatkoztatni Isten szeretetét, amely mindenki felé érvényes! 

Jézus vámosok és bűnösök barátja, hogy elhitesse ebben a világban mindenkivel, 
hogy az Isten mindenkit szeret! 

A mi időbeli emberi életünk a halállal eljegyzett, egyetlen mérce van: 
Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, mint aki életét adja barátaiért! 

 

Ezek a lépcsők azok, 
amelyeken eljutunk odáig, hogy ilyen az Isten!  

Erre válaszolni kell! 

 

Kinek jutna eszébe, hogy ezt parancsszerűen fogadja: 
Szeresd Uradat, Istenedet teljes szívedből, teljes lelkedből és teljes elmédből! 

Ha mindent számba veszünk, akkor nincs más válasz! 

 

A felebaráti szeretet - Isten nélkül is lehetnek felvillanásaink, felbuzdulásaink a másik 
személy, a másik ember irányában, de csak az utolsó vacsora termében derül ki, hogy lehet-e 

ezt parancsolni! Jézus mondja, aki értünk szenved és meghal:  
 

Úgy szeressétek egymást, ahogy Én szerettelek titeket! 

Világos és egyértelmű! 

 

Aki magát kereszténynek mondja, annak az istenszeretet, emberszeretet parancs, de ebben az 

értelemben! Ezeket világosan kell látnunk, hogy ezt ne értelmetlen kötelezettségnek tartsuk! 

 

Az istenszeretet 
Az Istennel való kapcsolatunkat is mindig a szeretet parancsa igézetében értelmezi és 
magyarázza Jézus. Jézus azt mondja: Elérkezett hozzátok az Isten országa! Isten országa 
olyan, mint a földbe rejtett kincs! Valaki megtalálja, mindenét eladja, hogy megvehesse azt! 
Ez az! Mindent odaad az Isten szeretetéért! Vagy a talentumokról szóló példabeszéd. Van 
egy azok közül, - akik a talentumokat kapják - aki elássa, mert fél, mert nincs benne szeretet. 
Isten iránt csak félelem van benne! A szeretet hibázik ebben a valakiben! 
 

Ha a kapcsolatunkat rendezni akarjuk az Istennel, akkor ilyen döntéseket kell hoznunk!  
Ha a kapcsolatunkat rendezni akarjuk Jézussal, akkor a parancsolatot kell nézni. Mit mond 
Jézus azoknak, akik szólítgatják? Kövess Engem! Nem mást! Amikor valaki 
bizonytalankodik. Hagyd! Kövess Engem! Ha ezt nem tudod megtenni, akkor sajnálom! 

 

Gondoljunk arra Jézus életéből, amikor nem úgy fogadták, ahogy illett volna és jön az a bűnös 
asszony, könnyeivel öntözi Jézus lábát, olajjal megkeni, hajával törölgeti. A magyar Szentírás 
fordítása rossz. Azt mondja: Sok bocsátatott neki meg, mert nagyon szeretett. Ehhez rossz, 
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bűnös gondolatokat fűztek. A kritikai Szentírás kiadványaiban már így szerepel: Sok bűnét 
bocsátották meg, ezért nagyon szeretett! Jézus ezért ezt elfogadta, értékelte ennek az 
asszonynak a szeretetét! 
 

Az ítélet 
Éheztem és ennem adtatok, szomjaztam és innom adtatok. Mikor láttunk Urunk téged így? 
Amit egynek tettetek, Nekem tettétek! Nem a szeretet fogalmát emlegeti a Biblia, hanem a 
tényeket és ezekben ott van a szeretet! Atyátok, aki a rejtekben is lát, megfizet nektek! Ezek a 
tetteink a rejtekben igazak és érvényesek! Nem a szeretetet emlegetjük! 

 

Jézus hogyan értelmezi a felebaráti szeretetet 
Gondoljanak a szamaritánus történetére. Ki a felebarátom? Az, akivel jót teszek! Ahogy ez a 
szamaritánus jót tett. Más oldalról is meg lehet fogalmazni. Hogyan tett jót? Az a felebarátom, 
akivel így teszek jót: megáll, lehajol, karjába veszi, gondoskodik róla. A jövője sem 
közömbös számára! Pál apostol ezt a nagy titkot kibontja a szeretet himnuszban. (lásd 1Kor 
13, 1-13) Azt mondja, ha ekkora szeretettel szeret minket az Isten, akkor csak ezt lehet 

mondani: 

A legnagyobb a szeretet! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Kereszténységünk központi kérdését hozza elénk a mai vasárnap üzenete. 
Gondoljunk arra, hogy egyszer már Európa történetében a keresztény eszmeiség megújította a 
világot a nagy görög és római összeomlás után Szent Benedeknek köszönhetően! A kérdés az, 
hogy a mostani összeomlásból van-e kiút? Meggyőződése sokaknak, hogy a kereszténység ma 
is alkalmas erre, nem a tanok világában, hanem a tettek világában!  
 

Nem a szeretetet kell emlegetni, 

hanem a szeretet cselekedeteit kell megjeleníteni! 

 

Erre vágyakozik minden ember és ez tudja megújítani. Van-e rá elég erő? Nincs! Azért nincs 
erő, mert úgy gondolja a mai világ, még a megkeresztelt emberek is, hogy nekik mindez 

egyedül is megy, úgy gondolják, hogy az életüket maguk élhetik és mindent a maguk javára 
fordíthatnak. Közben körülöttük pusztul a világ és ebbe a pusztulásba ők is belesodródnak! 

 

A kérdés az,  
van-e elkötelezettségünk az élet mellett? 

Isten segít bennünket, ha mi is akarjuk! 

 

Az elkövetkező napokon 
Holnap, hétfőn Nyéki Kálmánnak nagyon szép ünnepe lesz. Kálmán várunk, reméljük, hogy 
jól leszel! November1-én szerdán Mindenszentek ünnepe, parancsolt ünnep. Munkaszüneti 
nap, itt a kápolnában délelőtt 11 órakor lesz szentmise és este½ 6 órakor.  Minden 

csütörtökön reggel szentmise van ½ 7 órakor, Budapest lakóiért imádkozunk azokkal a 
kevesekkel, akiknek ez fontos. November 2-án, halottak napján is megtartjuk csütörtök 
reggel  ½ 7 órakor ezt a szentmisét és este ½ 6 órakor a halottakért lesz szentmise. 
 


